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(1. behandling) 

 

Der er ingen lande i verden, der er 100 procent selvforsynende med fødevarer. Alle lande importerer 

fødevarer i større eller mindre omfang. Herhjemme er der et bredt ønske om, at vi bliver mere 

selvforsynende med fødevarer. Dette bakker vi op fra Demokraatit. 

 

Jeg tror, at vi alle her i salen nyder at spise grønlandsk lam og grønlandske kartofler. Men vi må også 

erkende, at det kan blive svært at starte en større eksport af disse produkter, da landbrug i andre lande kan 

producere disse produkter til en billigere pris.  

 

Naalakkersuisut oplyser da også et svar på § 37-spørgmål 181-2022, at der ikke er nævneværdig eksport af 

landbrugsprodukter. I samme svar oplyses det endvidere, at der hvert år udbetales forholdsvis store tilskud 

til landbruget. Dette ses dog ligeledes i andre lande. 

 

I den forbindelse er det dog vigtigt, at vi tænker os om. Det nytter jo ikke noget, at vi subsidierer 

eksempelvis landbrugserhvervet i alt for høj grad, da det jo reelt set betyder, at vi så ikke har penge til 

andre vigtige områder som for eksempel sundhed, folkeskole og det sociale område. Det er vigtigt at finde 

den rette balance.  

 

Det er samtidig vigtigt, at vi finder en måde, hvorpå vi i højere grad kan tjene penge på landbrugsprodukter 

i forbindelse med eksport. Som tidligere nævnt kan vi ikke konkurrere på pris. I stedet bør vi konkurrere på 

kvalitet. Vi kunne derfor godt tænke os, at der kom mere fokus på at producere nicheprodukter af høj 

kvalitet, som kunne eksporteres til den mere velstående del af verden, der efterspørger eksotiske 

delikatesser. 

 

Slutteligt vil jeg gerne takke alle aktører i landsbrugserhvervet herhjemme særligt i Sydgrønland, hvor 

erhvervet er størst. Vi værdsætter jeres initiativer og hårde arbejde. 

 

Med disse bemærkninger henvises forslaget til videre behandling i relevant udvalg. 


